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آیت الله بهجت)ره(: انسان غیر از دوستی و دشمنی هیچ ندارد... باید 
دقت کند و ببیند چه کسی و چیزی را دوست و چه کسی و چیزی را 

دشمن بدارد. زیرا همین دوستی ها و دشمنی ها برای انسان می ماند.

اخبار ادبی و هنری

ترجمه تقریظ های رهبر انقلاب به زبان عربی
کتاب »نسیم سبز خاطره ها« دربردارنده معرفی اجمالی تعدادی از عناوین 

شاخص دفاع مقدس و تقریظ های مقام معظم رهبری بر این آثار است.
به گزارش تسنیم، کتاب »نسیم سبز خاطره ها« که از سوی انتشارات سوره 
مهر به چاپ رســیده، دربردارنده معرفی اجمالی تعدادی از کتاب های شاخص 
حوزه ادبیات دفاع مقدس بــه همراه تقریظ های مقام معظم رهبری بر این آثار 
اســت. این اثر به تازگی از ســوی یک گروه خودجوش مردمــی به زبان عربی 
برگردانده شده و به گفته حجت الاسلام و المسلمین علی شیرازی، نماینده ولی  
فقیه در سپاه قدس و از کارشناسان حوزه خاطره نویسی، قرار است به زودی چاپ 

و در کشورهای عربی زبان منطقه توزیع شود.
نویسنده زندگینامه رهبر انقلاب تجلیل می شود

دومین برنامه »اوج هنر« ویژه پاسداشــت هنرمندان انقلاب اسلامی، از یک 
عمر تلاش هدایت الله بهبودی در ادبیات انقلاب و دفاع مقدس تجلیل می کند.

هدایت الله بهبودی از جمله نویسندگانی است که تاکنون با تدوین و نگارش 
48 عنوان کتاب در حوزه ادبیات انقلاب و دفاع مقدس، فعالیت کرده است. وی 
همچنین کتاب »شرح اسم« شــامل زندگینامه رهبر معظم انقلاب را به رشته 

تحریر در آورده است.
در این برنامه از مستند »هدایت الله« که به شرحی از زندگانی این نویسنده 

می پردازد، رونمایی خواهد شد.
مراسم بزرگداشت هدایت الله بهبودی از ساعت 15 فردا در نخلستان سازمان 

اوج برگزار می شود.
ششمین محفل سینما انقلاب

 به استقبال »سینمای عدالت« می رود
برگزارکنندگان ششمین محفل سینما انقلاب )جایزه ققنوس( اعلام کردند 
که این جشــنواره رقیب جشنواره فیلم فجر نیست و قصد پرکردن خلأهای این 

جشنواره و نیازهای فرهنگی جامعه را دارد.
به گزارش خبرنگار کیهان، نخستین نشست خبری ششمین محفل سینما 
انقــلاب )جایزه ققنوس( با حضور روح الله رجبی )دبیر محفل ســینما انقلاب(، 
محمد کوچک )دبیر اجرایی جایزه( و آرش فهیم )نماینده داوران رسانه ای جایزه 

ققنوس( برگزار شد.
روح الله رجبی در این نشســت، سیاست اصلی ششمین دوره جایزه ققنوس 
را احیای »ســینمای عدالت« دانست و گفت: ما به دنبال برون رفت از سینمای 
اجتماعی و تمرکز به مســئله عدالت هســتیم. چون معتقدیم، فضای غالب بر 
سینمای ما، سینمای ناامیدی و بی تدبیری است. هدف ما ارتقای سینمای عدالت 
و تدبیر است. ما در تقابل با جشنواره فیلم فجر نیستیم، نگاه ما به فضای سینما 
صرفا تولید نیســت ما به بخش رســانه ای و تفکر برای حل مشکلات هم توجه 

داریم.
محمد کوچک، دبیر اجرایی ششــمین جایزه ققنوس هم گفت: هم اندیشی 
سینما انقلاب و جایزه ســینمایی ققنوس امسال هم در پی کنار هم قرار دادن 
اندیشمندان و هنرمندان است. موضوع دیگری که ما در نظر داریم درگیر کردن 
بدنه نخبه و نخبگان دانشجویی در قالب رشته های مختلف در این رخداد است. 
همچنین باید بگویم داوران آن را اندیشــمندان، هنرمندان و رســانه ها تشکیل 

می دهند.
وی افزود: از دیگر نکات مدنظر این اســت که بخش دانشــجویی ما در سه 
عرصه ورود و فعالیت کند. نشریات دانشجویی در این دوره ایفای نقش می کنند و 
برنامه هایی تحت عنوان مسابقه دانشجویی با محوریت نقد در ابعاد مختلف داریم.
کوچک با اشاره به خلاهای جشنواره فیلم فجر گفت: امسال سیستم بایکوت 
همیشگی جشــنواره فیلم فجر آغاز شد به همین دلیل ما می توانیم در خدمت 
دوســتانی باشــیم که آثار آنها از نگاه داوران مغفول ماند و به همین ترتیب از 
حضور در جشــنواره انصراف دادند. اکران های دانشجویی موضوع بعدی ما است 

که جایزه ای به فیلم برتر داده می شود. این جایزه، جایزه ققنوس نام دارد.
دبیر اجرایی ششمین محفل ســینماانقلاب، زمان آغاز این جشنواره را 22 
بهمن و مکان آن را حوزه هنری اعلام کرد و بیان نمود: داوران ما در ســه گروه 
کارگردان ها، اندیشمندان و فعالان رسانه ای، برترین آثار جشنواره فیلم فجر را از 
نگاه خود انتخاب می کنند. آرش فهیم، نماینده گروه داوران بخش رسانه ای جایزه 
ققنوس هم در این نشســت گفت: این جایزه، رقیب جشنواره فیلم فجر نیست، 
بلکه قصد پرکردن خلأهای جشــنواره و نیازهای فرهنگی جامعه را دارد. یکی از 
این خلأها، توجه به بعد رسانه ای سینماست. در حالی که سینمای غالب بر جهان 
و بطور خاص، هالیوود، به خاطر توجه به جنبه رســانه ای ســینما، قدرت نفوذ و 
سیطره بر جهان را یافته است اما در کشور ما جنبه رسانه ای سینما ضعیف است. 
وی تصریح کــرد: یکی از محورهایی که ما در گروه داوری رســانه در این 
جایزه در نظر داریم این اســت که ســینمای فعال را در برابر سینمای منفعل، 
تقویت کنیم. چون معتقدیم سینما وقتی می تواند در خدمت عدالت باشد، که در 
مواجهه با مسائل اجتماعی، فقط به طرح مشکلات محدود نشود، بلکه پیشاپیش، 

جامعه را نسبت به تهدیدها آگاه کند.
اجرای نمایش های ضداخلاقی با جشنواره فجر 

چه نسبتی دارد؟
یک منتقــد، از اجــرای نمایش هایی با محتــوای نــازل و غیراخلاقی در 

جشنواره ای که به مناسبت سالگردپیروزی انقلاب برگزار می شود انتقاد کرد.
مهرداد معظمی، منتقد و فعال رسانه ای در گفت وگو با خبرنگار کیهان اظهار 
داشــت: با توجه به اینکه ســی و پنجمین دوره جشنواره تئاتر فجر به مناسبت 
دهه فجر و سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی برگزار می شود، جای سوال است که 
این رویداد چه نســبتی با این مناسبت دارد؟ آنچه ما می بینیم این است که در 
این جشنواره، حضور نمایش هایی با مضامین استراتژیک و انقلابی بسیار کمرنگ 
است. وی همچنین از حضور نمایش هایی با مضامین غیراخلاقی در این دوره از 
جشنواره تئاتر فجر انتقاد کرد و افزود: من طی روزهای اول جشنواره، دو نمایش 
با نام های »آیســلند« و »تئاتر ســعدی، تابســتان 32« را دیدم که هر دو پر از 
دیالوگ ها و صحنه های جنسی و غیراخلاقی بودند. واقعا از دبیر سی و پنجمین 
دوره جشــنواره تئاتر فجر جای سوال است که چنین نمایش هایی چه نسبتی با 
جشنواره تئاتر فجر دارند؟ معظمی ادامه داد: با توجه به اینکه رهبر معظم انقلاب 
هم اوایل امســال در یکی از سخنرانی هایشان نسبت به برخی از آثاری که روی 
صحنه تئاتر می رود، انتقاد کرده بودند، انتظار می رفت که مدیران جشنواره تئاتر 

فجر، نسبت به محتوای آثار، حساسیت بیشتری به خرج می دادند.
مدیرعامل تعاونی ناشران قم:

افزایش تعرفه کاغذ وارداتی
 به بازار نشر آسیب می زند

مدیرعامل شرکت تعاونی ناشران و کتابفروشان قم از احتمال افزایش تعرفه 
واردات کاغذ انتقاد کرد.

سید محمود حسینی در گفت وگو با خبرنگار کیهان، اظهار داشت: افزایش 
تعرفه واردات کاغذ موجب بیشتر شدن فاصله مردم با کتاب می شود. این درحالی 
است که از مســئولان انتظار می رود در جهت نزدیک تر کردن مردم به فرهنگ 
مطالعــه قدم بردارند. وی تصریح کرد: افزایش تعرفه واردات کاغذ، نتیجه ای جز 
گرانی کتاب نخواهد داشــت. ضمن اینکه افزایش تعرفه کاغــذ وارداتی، صرفا 
موجب تأمین منافع عده خاصی می شــود. به همین دلیل هم به نظر می رســد 
که در شــرایط کنونی، این تصمیم به عرصه نشــر و در نهایت، فرهنگ مطالعه، 

آسیب وارد می کند.

هدیه به خوانندگان در پرتو وحی

راستگویان و دروغگویان مدعی ایمان 
مورد آزمایش قرار می گیرند

»آیا مردم گمــان کردند همین که بگویند: ایمان 
آوردیم، به حال خود رها می شــوند و آزمایش 

نخواهند شد؟!«
»ما کسانی را که پیش از آنان بودند آزمودیم )و 
اینها را نیز امتحان می کنیم(، باید علم خدا درباره 
کسانی که راســت می گویند و کسانی که دروغ 

می گویند تحقق یابد.«
عنکبوت- ۱و۲

آیت الله جوادی آملی:
مؤمنان هرسال یک یا دو  امتحان بزرگ 

در پیش دارند
اســتاد درس خارج حوزه گفت: فرمود سالی یکی دوبار 
شما باید امتحان بدهید که یا پیشنهاد رشوه می دهند، رشوه 
و اختلاس خواه نجومی و خواه غیرنجومی، این پوست انسان 
را می کند و دیگر حیاتی ندارد، یا پیشــنهاد مسائل جنسی 
می دهند و پیشنهادهای دیگر، این اگر انسان سربلند بیرون 

نیاید، به زانو درمی آید.
به گزارش رسا، این مرجع تقلید در درس خارج تفسیر در مسجد 
اعظم قم خاطرنشان کرد: مؤمنان در هر سالی یک یا دو امتحان بزرگ 
دارند، یک امتحان هر روزه وجود دارد، از قبیل نگاه نکردن به نامحرم 
کــه خداوند می فرماید به نامحرم نگاه نکنید، چندتا نامحرم را هم از 
کنار انســان می گذراند تا مؤمن امتحان شود، ما هر سال باید ترمی 
یک امتحان بدهیم و این اختصاصی به صدر اســلام ندارد، این برای 
همه ما هست، درباره خودمان و بچه هایمان هست، فرمود سالی یکی 
دوبار شما باید امتحان بدهید که یا پیشنهاد رشوه می دهند، رشوه و 
اختلاس خواه نجومی و خواه غیرنجومی، این پوست انسان را می کند و 
دیگر حیاتی ندارد، یا پیشنهاد مسائل جنسی می دهند و پیشنهادهای 

دیگر، این اگر انسان سربلند بیرون نیاید، به زانو درمی آید.
آیت الله جوادی آملی با تأکید بر اینکه عربی غنی و قوی است، ابراز 
داشــت: فارسی ما هم قوی است اما بین عربی و فارسی تفاوت بسیار 
وجود دارد، قرآن می گوید فقیر، یعنی ملتی که جیب و کیفش خالی 
است، گدا نیست، بلکه فقیر است یعنی ستون فقراتش شکسته است، 
یعنی توانایی قیام ندارد، نمی تواند قیام و مقاومت داشته باشد، قرآن 
کریم نمی گوید گدا یعنی فاقد، ملتی که جیبش خالی است قرآن او را 
متملق می نامند، کشور تهی خزینه چاپلوس است، بین قرآن و فرهنگ 
فارسی بسیار فرق است، قرآن از فقیر به عنوان ندار تعبیر نمی کند، یا 
به عنوان ستون فقرات شکسته یا به عنوان متملق یاد می کند، عربی 
آن قــدرت را دارد که هر زبانی از زبان های دنیا را ترجمه کند و هیچ 

زبانی نمی تواند کلام عربی را تبیین کند.
نامه همسران شهدای مدافع حرم
 به همسران شهدای آتش نشان

به همسری این مردان بزرگ مفتخریم 
و بر خود می بالیم

جمعی از همســران شهدای مدافع حرم در نامه ای، ضمن 
تسلیت شــهادت آتش نشــانان فداکار در حادثه پلاسکو، 
ابراز داشــتند: ما همسران شهدا به همســری این مردان 
بزرگ مفتخریم و به داشتن این مردان مرد بر خود می بالیم.

 به گزارش جام نیوز، همســران شــهدای مدافع حرم در بخشی 
از نامه خود خطاب به همســران شهدای آتش نشان حادثه پلاسکو، 
خاطرنشان کردند: خبر تلخ و دلخراش شهادت جمعی از آتش نشانان 
غیور کشورمان قلب هایمان را مالامال از اندوه نمود. نه آتش نشان بهتر 
بگوییم جانفشانانی که برای حفظ جان هموطنان، بی باک و نترس به 
دل آتش زدند زیر آوار ســاختمان پلاسکو ماندند اما اجازه ندادند به 

هموطنانشان آسیبی برسد.
در این نامه همچنین آمده اســت: شنیده ایم یکی از این شهدای 
بزرگوار آرزوی شهادت در دفاع از حرم را داشته و این نشان می دهد 
کــه جوانان ما برای دفاع حد و مرز نمی شناســند و هر کجا صدای 
کمک خواهی به گوششان برسد از جان می گذرند چه بیرون از مرزها 
در دمشــق، حلب، ســامرا و.... چه در چهارراه استانبول و ساختمان 

پلاسکو ... با دلی دریایی به آتش و خطر می زنند.
همسران شــهدای مدافع حرم در بخش دیگری از این نامه ابراز 
داشته اند: همسران بزرگوار و داغدار شهدای آتش نشان بی شک لحظاتی 
که بر شــما و دیگر بازماندگان این واقعه تلخ گذشت روزی هم بر ما 
گذشته و هیچ گاه از خاطرمان بیرون نخواهد رفت. ما همسران شهدا به 
همسری این مردان بزرگ مفتخریم و به داشتن این مردان مرد بر خود 
می بالیم. پیام تسلیت ما همسران شهدای مدافع حرم را پذیرا باشید.

درس ها و عبرت های یک فاجعه

پیام پلاسکو
اقدام و عمل به جای مجادله سیاسی
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پیکر آیت الله ســیدابراهیم خسروشاهی با 
حضور جمعی از مسئولان، اساتید حوزه علمیه، 
شــاگردان آن مرحوم و اقشــار مختلف مردم 
تشــییع و در جوار حرم حضــرت عبدالعظیم 

حسنی)ع( آرام گرفت.
به گزارش رســا، در این مراســم حجت الاســلام 
حجت الاســلام  دادگســتری،  وزیــر  پورمحمــدی 
والمسلمین رشــاد رئیس پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه 
اسلامی، حجت الاسلام شــهاب مرادی، فرزند آیت الله 
گرکانی، آیت الله حبیبــی تولیت حوزه علمیه آیت الله 
رئیس سازمان  خاموشــی  حجت الاســلام  مجتهدی، 
تبلیغات اســلامی، حجت الاسلام سعید مهدوی کنی، 
طلاب، اســاتید حوزه و اقشــار مختلف مردم حضور 

داشتند.
این مراســم در ابتدا با ذکــر مصیب اهل بیت)ع( 
از ســوی یکی از طلاب حوزه علمیه مروی آغاز شــد 
و ســپس نماز میت بــه امامت آیت الله ســیدمحمد 

ضیاءآبادی اقامه شد.

پس از اقامه نماز، پیکر آن مرحوم از کوچه مروی تا 
بازار پامنار تشییع و سپس به حرم حضرت عبدالعظیم 
الحســنی)ع( منتقل و در کنار پیکر آیت الله خوشوقت 

به خاک سپرده شد. آیت الله سید ابراهیم خسروشاهی 
از شاگردان علامه طباطبایی و امام خمینی)ره( بود که 

صبح شنبه دعوت حق را لبیک گفت.

پیكر آیت الله خسروشاهی 
در جوار بارگاه حضرت عبدالعظیم حسنی)ع( آرام گرفت

با گذشت چند روز از حادثه دلخراش آتش سوزی 
و تخریب ساختمان پلاسکو، کم کم گرد و غبار و 
بهت حادثه جای خود را به عبرت گیری و هشدار 
می دهد و ذهن و فکر مردم درگیر این پرســش 
اساسی می شود که چرا چنین شد و آیا امکان تکرار 
این فاجعه، هر روز در هر جای کشور وجود ندارد!؟ 
قطعا اگر احتمال رخداد حادثه ای دیگر نبود،این 
نوشتار ســمت و سویی دیگر می یافت. اما اکنون 
و با اطمینان از اینکه شرایط و ساختمان ها و توان 
امدادی ما در این حادثه بزرگ خود را بطور کامل 
نشــان داده اند، با یقین می توان گفت که احتمال 
تکرار خطر هر روز وجود دارد و باید برای پیش گیری 

از آن کاری کرد چراکه فردا دیر است.
برخــی از مهم ترین نکات مربوط بــه این حادثه و 
درس آموز برای حوادث احتمالی آتی را با هم مرور کنیم:
پیش از هرچیز باید از راست قامتان آتش نشان، مردان 
عرصه خطر و دلیران خستگی ناپذیر که با نثار جان خود، 
خیلی از ضعف ها و کاستی ها را جبران می کنند قدر دانی 

کنیم و به احترامشان تمام قد بایستیم
اما از آتش نشــان ها که بگذریــم، بقیه امور مرتب و 

منظم است!؟
ما بی گناهیم، دیگری مقصر است!

از همان ســاعات اولیه این موج به راه افتاد که همه 
به وظایفشان عمل کرده اند! شهرداری سند اخطار منتشر 
کرد، دولت و رســانه های حامی او با حمله به شهرداری 
دامن خــود را مبرا کردند و توپ را در زمین شــهردار 
انداختند، شــورای شــهری ها ابراز ناراحتی کردند و .... 
خلاصه معلوم شد همه به وظایفشان عمل کرده اند و هیچ 
کس مقصر نیست جز کسبه ای که بیمه نبوده اند! و کسی 
نپرســید مگر بیمه برای جبران خسارت حادثه نیست!؟ 

برای جلوگیری از وقوع حادثه چه کرده اید!؟
درد دل آتش نشانی

چند ماه پیش رئیس سازمان آتش نشانی در مصاحبه ای 
به خبرگزاری صدا و ســیما گفته بود تجهیزات مناسب 
و کافی نداریم ، بالگرد هم نداریم،حتی نردبان مناســب 

هم نداریم!
شــریف زاده که به مناسبت روز آتش نشان مصاحبه 
کرده بود ، کمبود ها را اینگونه فهرســت کرد:»تعداد 20 
نردبان و بالابر کافی نیست و اگر حادثه ای در شهر تهران 
همزمان اتفاق بیفتد با مشــکل روبرو خواهیم شد. 20 
دســتگاه دیگر نردبان و بالابر مورد نیاز اســت. در حال 
حاضر نردبــان و بالابرها حداکثر 54 متر )18 طبقه( را 
پوشش می دهد و اگر حادثه ای برای برجهای بسیار مرتفع 
ایجاد شود نردبان و بالابر نداریم .  در دنیا نردبان و بالابر 
109 متــری وجود دارد که باید آن را تهیه کنیم. نگران 
این موضوع هســتیم گرچه مصوبــه خرید تجهیزات از 
ســوی شورای شهر صادر شده اســت اما منتظر تامین 
اعتبار هستیم. وی با بیان اینکه یگان هوایی آتش نشان 
نداریم گفــت: قبلًا قراردادی با ناجا داشــتیم که برای 
امدادرسانی از بالگردهای آنها استفاده می کردیم اما این 
بالگردها نیز کارایی اطفای حریق را ندارد و مناسب این 
کار نبود . بالگردهای آتش نشــانی دارای  تانکر و آب پاش 
هســتند که باید به فکر تهیــه و خرید خدمت از بخش 

خصوصی باشیم .«
این سخنان به قدر کافی گویا است و در همین معرکه 
تلخ پلاسکو هم خودش را نشان داد و ثابت کرد که باید 

جدی گرفته می شد.
دولت یا شهرداری !؟مسئله این است!

جنگ و نزاع بی معنی و منطق بین شهرداری و دولت 
تمامی ندارد! از روزی که در دولت اصلاحات با دســتور 
رئیس دولــت، ورود محمود احمدی نژاد شــهردار وقت 
تهران به جلســات دولت ممنوع شد تا امروز، همیشه و 
در همه دولت ها این روند نامبارک ادامه داشــته و دارد.
بودجه شهر تهران قریب بیست هزار میلیارد تومان است. 
سالهاســت که دولت بخش مهمی از سهم خودش را به 
شــهرداری نمی دهد و از این حیث بحران تمامی ندارد. 
شــهرداری با روش های مختلف خودش را اداره می کند 
و می کوشد با نادیده گرفتن برخی کارها،پول موجود را 

به موضوعاتی که خودش مهم تر می داند تخصیص دهد. 
این وســط موضوعاتی مثل خرید تجهیزات آتش نشانی 
یا ســفارش آن به تولید کننده داخلی مغفول می ماند و 

می شود ماجرای پلاسکو!
چرا هیچ کس نمی تواند دولت را مورد بازخواســت و 

سؤال قرار دهد که چرا بودجه شهرداری را نداده ای!؟
اگر دولت در وقت مقرر و به هنگام، ســهم شهر را از 
بودجه عمومی داده بــود، آیا بازهم این اتفاق به همین 

شکل رخ می داد!؟
اولویت های ساختگی!

به همان اندازه که دولت به جای تجهیز شــهرداری، 
همایش برگزار می کند و نمایش می دهد، شهرداری هم 
در موضوع مقصر است! دولتی ها با یک صرفه جویی ساده ، 
با جلوگیری از یک بریز و بپاش، با نخریدن چند خودروی 
لوکــس برای مدیران، با تخصیص خط اعتباری از بانک 
مرکزی و ... می توانستند همه کمبود های آتش نشانی را 
جبران کنند. آنهم در شــهری که دهها برج بلند مرتبه 
دارد و آتش نشانی فقط تا طبقه 18 می تواند آب بپاشد!

اما شــهرداری هم ســهم کمی ندارد. سال هاســت 
شــهرداری به امــور لوکس و بی اهمیتــی پرداخته که 
دغدغه و مطالبه هیچ کس نیست و اگر هم باشد،اولویت 
دهم هم حساب نمی شود! سالهاست نهضت سنگ فرش 
خیابان های مرکز شــهر و پیاده راه ســازی داریم! آن هم 
درست در منطقه ای که ایمنی و زیرساخت ایمنی صفر 
است و هر آن باید منتظر حادثه ای موحش تر و مهلک تر 
از پلاسکو باشیم!بازار تهران،ناصرخسرو و ... کانون این نوع 
رفتار عجیب در یک شــهر ده میلیونی است! سالهاست 
پروژه تمام نشدنی یکسان سازی پیاده رو های تهران در 
جریان است. سالهاست پروژه پرخرج و لوکس بازسازی 
میادین قدیمی تهران و حتی یکنواخت ســازی تابلوی 
مغازه ها در جریان است و خلاصه یکسان سازی حتی به 
بهشت زهرا هم رسید و ...!واقعا این کارها مهم تر است یا 
خرید هلیکوپتر آب پاش و آتش نشان!؟ شهر ده میلیونی 
جای یک نردبان برای طبقه 19 یک ساختمان هم ندارد، 
اما نرده استیل گران قیمت خیابان هایش ترک نمی شود!؟ 
چه کسی اولویت بندی کرده که جان مردم،کم اهمیت تر 

از شهر لوکس و خوش آب و رنگ است!؟
اولویت ها را چه کسی باید تعیین کند؟

ظاهرا قرار بوده شــورای شــهر کارش همین باشد، 
تعیین اولویت ها. اما نگاهی به ترکیب شورا و عملکردشان، 
نشــان می دهد بیش از هرچیز، بــه برخی امور فرعی و 
سیاســی و متاسفانه شخصی مشغولند! اوج این موضوع 
در زمان پیاده راه ســازی یک شاهراه مهم شهر حدفاصل 
میدان امام حســین)ع( تا میدان شــهدا آشکار شد که 
جمعی از اعضای شــورا از آن بی خبر بودند و از محل در 
میان اعتراضات مردم مستاصل و درمانده بازدید کردند 

و قول هایی هم دادند و... !
اکنون هم در شورا ،کســی نه یارای ســتاندن حق 
شهرداری از دولت را دارد و نه بر اولویت بندی پروژه های 
شهری نظارت دارد که اگر داشتند، بعد از حادثه تازه به 
دنبال پرس و جو نبودند! متاســفانه نهادی مثل شورای 

شهر، در فقدان نظارت قانونی ، از یک سو به باشگاه برخی 
ســلبریتی ها و ورزشکاران و خوانندگان تبدیل شده و از 
سویی به دلیل فقدان تخصص ، به محلی برای مجادلات 
بی پایان و بی ثمر سیاسی یا امتیازگیری بدل شده است 
تا آنجا که اهالی شــهر بارها و بارها این سؤال بدیهی را 
مطرح می کنند که اگر همین الان شورا وجود نداشت،چه 

اتفاقی می افتاد!؟
متاســفانه بدیهی ترین و ابتدایی ترین کار متوقع از 
شــورا یعنی اولویت بندی پروژه های شهری در عمل نما 
و نشانی ندارد و خبری از آن نیست و اگر کسی جز این 
بگوید به معنی آن است که همه 31 عضو شورا معتقد به 
اولویت داشتن سنگفرش پیاده رو ها به جای خرید نردبان 

آتش نشانی بوده اند! آیا واقعا چنین است!؟
نوش دارو بعد از مرگ سهراب!

همانگونه که گفته شــد ، دولتمردان نقش مهمی در 
عــدم تخصیص به موقع بودجه بــرای خرید تجهیزات 
داشته اند. به عنوان نمونه ای که می شده ولی نکرده اند، باید 
به این اشاره کرده که رئیس بانک مرکزی از تخصیص وام 
300 میلیون تومانی به هر مغازه پلاسکو خبر داده است. 
با احتســاب حدود 600 مغازه در این ساختمان، عددی 
حدود 180 میلیارد تومان به این منظور اختصاص یافته 
است. آیا بهتر نبود این پول را پیش از فاجعه صرف خرید 
به هنگام تجهیزات می کردند!؟ 180 میلیارد تومان چه 
گره ای از آتش نشانی تهران و کشور باز نمی کرد!؟ چرا حالا 
که ســاختمانی سوخت و نابود شد و قریب سه هزار نفر 
بیکار و بیچاره شدند، برای تشفی افکار عمومی یا تسکین 
وجدان ، این اقدام انجام می شــود و چرا زودتر نه!؟ چون 
شــهردار تهران از جناح سیاسی همسو با دولت نیست، 

باید از مردم انتقام بگیرید!؟
مسئول ایمنی کیست!؟

شهردار تهران بارها به پلاسکو اخطار ایمنی داده است. 
حتی در سال 93 در جلسه شورای شهر تهران ملتمسانه 
طرح موضوع می کند و زنگ خطر را به صدا در می آورد. 
حتی از پلاســکو اسم می آورد و خطر را گوشزد می کند 
اما گوشی بدهکار نیســت. وزارت کار که متولی قانونی 
موضوع اســت، بدون هیچ اقدامی، نامه اخطار شهرداری 
را بلااقدام می گذارد و پلاســکو در قلب خطر به زندگی 
خود ادامه می دهد تا روز حادثه! چند مورد مشابه داریم!؟
چند ماه قبل معاون امور شــهرداری های ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های وزارت کشور از ابلاغ سند 
آسیب شناسی کلانشــهرها خبر داد و موضوع قانونی و 
حیاتی مهمی را مطرح کرد. نوذرپور به روزنامه ایران گفته 
بود:»الان شما حوزه آتش نشانی را در نظر بگیرید، یکی 
از وظایف بازرسان وزارت کار، بررسی ایمنی کارگاه های 
سطح شهر است؛ همه ما هنوز حادثه آتش سوزی خیابان 
جمهوری را که موجب مرگ دو زن شد به خاطر داریم، 
درآن حادثه مأموران آتش نشانی بارها نا ایمن بودن کارگاه 
را اعلام کرده و حتی رونوشــت آن را هم به وزارت کار 
داده بودند، با این حال وزارت کار برای خود هیچ الزامی 
قائل نشده بود تا این کارگاه را پلمب کند. آنها گزارش را 
گرفته و در برنامه شان گذاشته بودند تا یک روزی به آن 

بپردازند)!( الان کارگاه های ناایمن زیادی در سطح شهر 
وجود دارد که از دست آتش نشانی هم کاری بر نمی آید.«
 نوذرپور در ادامه در پاســخ به این سؤال که آیا این 
سند می تواند وزارت کار را ملزم کند که بحث عدم ایمنی 
کارگاه ها را تمام کند؟ تاکید می کند: »براساس این سند، 
دولــت وزارت کار را موظف کرده به محض ارائه گزارش 
آتش نشــانی، این مسئله را در اولویت کاری بازرسی اش 
قرار دهداین حکم است و نمی توان از آن سرپیچی کرد. 
در ادامــه خبرنگار روزنامه دولتی ایران صریحا از معاون 
امور شــهرداری های معاونت شهرداری ها و دهیاری های 
وزارت کشور می پرسد »پس اگر این سند اجرایی بشود 
دستگاهی که در حادثه کوتاهی کرده باید جواب بدهد، 
در اینجا یعنی وزارت کار نه سازمان آتش نشانی، درست 
است؟« می گوید: » بله، درحقیقت مقصر اصلی باید جوابگو 
باشد و به نوعی اینکه چه کسی کوتاهی کرده، روشن شده 
و این بلاتکلیفی ها تمام می شود؛ ... در همین سند آمده 
اگر آتش نشانی در بازدیدهای موردی خود با یک اشکال 
فنی در تأسیسات دولتی برخورد کرد و تشخیص داد در 
صورت بر طرف نشدن، خطر مالی و جانی برای مردم به 
همراه دارد، دستگاه مسئول مکلف است رفع خطر کند. 
درحالی که در گذشــته این الزام وجود نداشت و در حد 
یک تذکر بود« آیا وزارت به وظیفه قانونی اش عمل کرد!؟ 
اینکه اکنون وزیر کار بگوید مستمری می دهیم یا بیمه 
بیکاری،جواب کوتاهی های پیشین است!؟مگر قرار بوده 
مســتمری یا بیمه بیکاری ندهند که وزیر دستور ویژه و 

فوق العاده می دهد!؟
 زنجیره ای های بحران زی!

در ماجرای پاساژ علاءالدین چه اتفاقی افتاد!؟ شورای 
شهر و شــهرداری با همه توان ایستادندکه طبقات غیر 
قانونی تخریب شــود. حکم قضایی هم صادر شــد. اما 
فرماندار تهران مانع شد!! چرا!؟ آن روزها رفتار زنجیره ای ها 
دیدنی بود که از شهردار تهران دیوی پلید تصویر می کردند 
که می خواهد جان و مال مردم را نابود کند و مانع کسب و 
کار شان شود! همان زنجیره ای های بی انصافی که سیاسی 
کار و باند بازی چشــم حقیقت بینشــان را کور کرده تا 
آنجا که خون مردم را هم وجه المصالحه بازی های کثیف 
سیاسی می کنند ! همان گونه که در ماجرای سقوط یک 
زن در آتش سوزی خیابان جمهوری، به جای کمک به 
حل مشکل و جلوگیری از بحران های بعدی، ذکر »قالیباف 
اســتعفا« گرفته بودند! اگر آن روز رفتار آنها انســانی و 
خدا پسندانه بود و مطالبات منطقی و معقول از دولت و 
شهرداری داشتند، شاید امروز پلاسکو زنده بود. آنها امروز 
هم با سیاسی کردن فاجعه سعی در سرپوش گذاشتن به 

مشکلات و تسویه حساب سیاسی دارند!
سلفی با پلاسکو!

همزمان با این مشــکلات، »تور گردشگری راهیان 
پلاسکو« با حضور انواع و اقسام مسئولین به راه افتاده و 
هرکس با ربط و بی ربط عکس یادگاری با سرمایه دود شده 
مردم می اندازد و به روی خود نمی آورد که چه وظایفی را 
فراموش کرده است!؟ فلان نماینده تهران که هنوز نمی داند 
کاهوی چینی را از چین وارد نمی کنند، فلان همکارش 
که دزدی را سهمیه از سفره انقلاب می داند،فلان وزیر که 
بدیهی ترین وظیفه اش را ترک کرده و .... همه و همه زیر 
سایه زحمت آتش نشانان فداکار، عکس یادگاری می گیرند 
و وعده های بی حساب و کتاب می دهند و می روند! و معلوم 

نیست فردا کدام یک از این وعده ها عملی می شود!؟
فقط اقدام و عمل

امــا مهمترین درس این فاجعه باید کنار گذاشــتن 
جنگ های پوچ سیاســی و کمر همت بستن برای ایجاد 
کشوری امن باشــد. تهران پایتخت ایران است و با یک 
حادثه بزرگ مثل زلزله ، فلج شــده و در نتیجه ایران را 
با بحران سیاســی و امنیتی مواجه می کند. باید به جای 
همه منازعات و مناقشــه ها، به جای همه ولخرجی ها و 
خاصه خرجی ها و خلاصه به جای همه فرصت سوزی ها 
به ســرعت تدبیری مناسب و هوشمندانه اندیشید تا در 
روز حادثه مستأصل و بیچاره به هدف قرار دادن یکدیگر 
و تقصیر به گردن هم انداختن مجبور نشــویم. جز این، 

هرکاری خطا و دور از مروت و جوانمردی است.

امور  دســتیار رئیس مجلــس در 
بین الملل گفت: ابتکار اجلاس قزاقستان 
قابل توجه اســت، اما در هر گونه حل 
سیاسی ســوریه، نباید تروریست های 

دیروز به سیاسیون امروز مبدل شوند.
عدنان محمود ســفیر سوریه در تهران با 
حســین امیرعبداللهیان دستیار ویژه رئیس 
مجلس در امــور بین الملل دیدار وگفت وگو 

کرد.
امیرعبداللهیان در ابتدای این دیدار با اشاره 
به تلاش های مثبت قزاقســتان برای کمک 
به حل بحران ســوریه گفــت: ابتکار اجلاس 
قزاقستان قابل توجه می باشد، اما در هر گونه 
حل سیاسی سوریه، نباید تروریست های دیروز 

به سیاسیون امروز مبدل شوند.
وی افــزود: نتایج حاصــل از دیدارهای 
سیاســی و پارلمانی مقامات و مسئولان دو 
کشور تاثیر فراوانی بر ایجاد هماهنگی بیشتر 

میان همه دســتگاه ها در راستای حمایت از 
سوریه در مبارزه علیه تروریست ها دارد.

دســتیار ویــژه رئیس مجلــس در امور 
بین الملــل در ادامه افزود: مذاکرات آســتانه 
فرصت مناسبی است تا بهره سیاسی لازم از 
مقاومت مردم سوریه در برابر تروریسم تکفیری 

گرفته شود.
امیرعبداللهیان گفت: پیروزی های اخیر که 
با از خودگذشــتگی ارتش و نیروهای مردمی 
سوریه به دست آمد ثمره خون شهدای سوری 
و ایرانی مدافع حرم و پایمردی آنان در راه دفاع 

از ارزش ها بود.
وی در پایــان این دیدار گفت: جمهوری 
اســلامی ایران از تمامیت ارضی و استقلال 
ســوریه حمایت می کند و مناسب ترین راه 
کار در حل سیاسی سوریه را گفت وگوی ملی 

و توجه به آراء مردم می داند.
به گــزارش مهر، عدنان محمود ســفیر 

ســوریه در تهــران نیز در همیــن دیدار با 
قدردانی از کمک هــا و حمایت های به عمل 
آمــده از ملت و دولت ســوریه گفت: تداوم 
حیات و مقاومت سوریه در مقابله با تروریسم 
در عرصه های سیاســی، اقتصادی، اجتماعی 
مرهون حمایت های بی دریغ مردم و مسئولان 

جمهوری اسلامی ایران است.
وی در ادامه افزود: مذاکرات آستانه فرصت 
مناسبی است تا به دنیا اعلام کنیم که در بعد 
سیاسی بر گفت وگوهای سوری- سوری بدون 
هرگونه دخالت خارجی تاکید داریم و مبارزه 

با تروریسم را ادامه خواهیم داد.
سفیر سوریه در تهران نیز همچنین گفت: 
گروه هایی که براساس خواسته های مردم گام 
برداشــته و خود را تغییر دهند مشمول روند 

آشتی ملی و محلی خواهند شد.
وی در پایــان بر لزوم رایزنی و هماهنگی 

بیشتر میان دو کشور تاکید کرد.

امیرعبداللهیان در دیدار سفیر سوریه:

تروریست های دیروز سوریه نباید به سیاسیون امروز مبدل شوند

رئیس کمیته تحقیق و تفحص مجلس از صندوق 
ذخیره فرهنگیان با تشریح آخرین وضعیت تحقیق 
از این صندوق گفت: عــدد تخلف 8 هزار میلیارد 
تومان اعلام شده، فقط مربوط به بانک سرمایه است.

جبــار کوچکی نژاد در گفتگو بــا مهر، درباره آخرین 
وضعیــت پرونده تحقیــق و تفحص از صنــدوق ذخیره 
فرهنگیان اظهار داشــت: ما همچنــان در حال پیگیری 
هســتیم؛ بعد از دیدار اخیر با وزیر آمــوزش و پرورش با 
مسئولان و کارشناسان سایر دســتگاه ها از جمله وزارت 
اطلاعات، دیوان محاســبات، ســازمان بازرسی کل کشور 

و صندوق ذخیره فرهنگیان به طور مرتب جلسه داریم.

رئیس کمیتــه تحقیق و تفحص از صنــدوق ذخیره 
فرهنگیان افزود: با توجه به مطالب و اسنادی که به دست 
ما می رســد، قدم به قدم کار را جمــع بندی می کنیم و 

پیش می بریم.
کوچکی نژاد با بیان اینکه رقم تخلف در صندوق ذخیره 
فرهنگیان عدد بالایی است، تصریح کرد: عدد 8 هزار میلیارد 
تومان اعلام شده فقط مربوط به بانک سرمایه است و علاوه 
بر آن، بیمه معلم، ماشین سازی اراک و شرکت ساختمان 
سازی معلم نیز باید تحت بررسی قرار بگیرد؛ چراکه حدود 
صد شرکت و بنگاه تحت پوشش صندوق ذخیره فرهنگیان 

وجود دارد.

وی خاطرنشان کرد: صندوق ذخیره فرهنگیان بیش 
از 6 گــروه صنعتــی دارد که هر گروه نیــز برای خودش 
هلدینگ هایی دارد؛ از جمله در حوزه بانک، بانک سرمایه، 
بیمه معلم و در بخش انرژی نیز بیش از 10 پتروشــیمی 
را داریــم که همه اینها به صورت زنجیره ای به هم متصل 
هستند و بررسی این زنجیره تا به آخر، حتما زمان زیادی 

می گیرد.
اساسنامه صندوق ذخیره فرهنگیان اصلاح می شود

رئیس کمیته تحقیق و تفحص مجلس همچنین با اشاره 
به بازداشت مدیرعامل سابق صندوق ذخیره فرهنگیان در 
جریان تخلفات این صندوق اظهار داشــت: علاوه بر آقای 

غندالی، افراد دیگری نیز از مدیران صندوق بازداشت شده اند 
که جرم آنها آشکار است و ما در این رابطه با دستگاه قضایی 

ارتباط داریم.
کوچکی نژاد تاکید کرد: تلاش می کنیم تا ابعاد دیگر 
پرونده را نیز بررسی و پیگیری کنیم تا این ماجرا ریشه کن 
شود، چرا که این ماجرا برای فرهنگیان نگران کننده است 
که صندوق ذخیره فرهنگیان به جای آنکه کمک کار آنها 

باشد از پولشان سوءاستفاده کرده است.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر پیگیری دقیق مفاسد این 
صندوق، تلاش می کنیم تا با اصلاح اساسنامه این صندوق 

جلوی تکرار این مفاسد را بگیریم.

رئیس کمیته تحقیق و تفحص خبر داد

رقم بالای فساد در صندوق ذخیره فرهنگیان 
8 هزار میلیارد تومان فقط مربوط به بانک سرمایه است


